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مُش�ك عطر خوبی است، حملش 

سبك و عطرش بسيار خوب است.

   فرزين ماندگار
در حالي كه صداوسيما سال گذشته و در جريان چهلمين 
س�الگرد پي�روزي انق�اب اس�امي در توليد و س�اخت 
مستندها و برنامه هايي در ش�أن اين ايام عملکرد مطلوبي 
از خود نشان نداد و از بي بي سي فارسي و من و تو تاحدودي 
عقب ماند اما معاون س�يما روز گذش�ته وعده داد امسال 
برنامه هاي متنوعي براي اين ايام تدارك ديده شده است. 
سال گذشته و همزمان با چهلمین س��الگرد دهه فجر انقلاب 
اسلامي بي بي سي فارسي و من و تو مستندها و برنامه هاي ويژه اي 
را علیه انقلاب اس��لامي تدارك ديده بودن��د و انتظار مي رفت 
صداوسیما نیز در چله انقلاب اسلامي س��نگ تمام گذاشته و 
آثاري درخور و شايسته براي نس��ل جوان روي آنتن ببرد ولي 
اين اتف��اق آنطور كه انتظ��ار مي رفت رقم نخ��ورد، با اين حال 
مرتضي میرباقري عنوان كرده كه اين سازمان امسال برنامه هاي 
متنوعي را تدارك ديده است. بايد منتظر بمانیم تا صداوسیما از 
برنامه هاي وعده داده شده اي كه قرار است در اين ايام روي آنتن 

ببرد رونمايي كند تا بتوان درباره عیار آن نظر داد. 
معاون س��یما در نشس��ت محتوايي دهه فجر 98 كه با حضور 
مديران و برنامه سازان اين معاونت برگزار شد، گفت: گفتمان هاي 
محوري سیما براي برنامه هاي ايام الله دهه فجر امسال تأكید بر 
استقلال، اقتدار، تبديل شدن ايران به قدرت منطقه اي و امید و 

حركت به سوي آينده اي روشن است. 
میرباقري افزود: با توجه به تجربه ارزشمند رسانه ملي، داشتن 
نیروي انساني ماهر و با تجربه برنامه ساز و همچنین آرشیو غني، 

معاونت س��یما براي دهه فجر امس��ال و روايت روزهاي پرشور 
انقلاب و يادآوري حماسه س��ازي هاي مردم از قاب رسانه ملي، 

برنامه هاي شاخصي را در نظر گرفته است. 
میرباقري با اش��اره به اينكه رس��انه ملي هم��واره در بیان واقعي 
رويدادها نقش بسیار مهمي ايفا مي كند، افزود: با توجه به اينكه 
به سالروز پیروزي ش��كوهمند انقلاب اسلامي نزديك مي شويم، 
رسانه ملي همچون س��ال هاي گذش��ته عزم و اراده خود را براي 
تهیه و تولید برنامه هايي با محوريت پیروزي انقلاب اسلامي، ابعاد 
مختلف اين حماسه مردمي، نقش روحانیت و مردم و... براي ايام 
دهه فجر در نظر گرفته است. وي با بیان اينكه شماري از جمعیت 
جوان كشورمان از اخبار وقايع انقلاب اسلامي كم اطلاع هستند و 
بخش اندكي هم از اتفاقات آن روزها مطلبي را به ياد ندارند، تصريح 
كرد: اين وظیفه رسانه است كه با هنرمندي، درايت و هوشمندي 
حماسه باشكوه ملت ايران را زنده نگه دارد و شجاعت و اتحاد مردم 

را در سرنگوني رژيم وابسته پهلوي روايت كند.

 وعده های معاون سيما 
براي چهل و يکمين سالگرد انقاب

دبير سيزدهمين جش�نواره »س�ينماحقيقت«  درباره 
مستندهاي حاضر در بخش جايزه شهيد آويني با بيان 
اينکه فيلم هاي شاخص، تأثيرگذار و مهمي در اين بخش 
داريم عنوان كرد كه از حيث سوژه استراتژيك و از منظر 
تکنيك، هماورد س�ينماي روز مس�تند دنيا هس�تند. 
به گزارش فارس، »جايزه شهید آويني« ويژه نمايش و تقدير از 
فیلم هاي مستند منتخب حوزه انقلاب اسلامي، دفاع مقدس 
و مقاومت در منطقه است كه براي ششمین سال متوالي، به 
عنوان بخش  ويژه جشنواره بین المللي سینماحقیقت برگزار 
مي شود و سیدمحمدمهدي طباطبايي نژاد، مسعود فراستي 
و مهدي قربان پور س��ه فیلم برگزيده اين بخش را از میان 29 
فیلم حاضر انتخاب مي كنند. حمیدي مقدم، دبیر جش��نواره 
درباره كیفیت آثار حاض��ر در اين بخش ب��ه خبرنگار فارس 
گفت: فیلم هاي شاخص بسیاري در بخش شهید آويني داريم؛ 
فیلم هايي كه بدون هیچ دخل و تصرف و سفارشی، خودجوش 
وارد جريان جشنواره شدند و بسیار تأثیرگذار و مهم هستند. 
وي درباره تركیب موضوعي فیلم هاي حاضر در اين بخش گفت: 
در اين بخش فیلم هاي استراتژيكي داريم و نگاه هاي متفاوت 
را به حوزه دفاع مقدس و انقلاب ش��اهد هستیم؛ از كاوش در 
پرتره هاي تأثیرگذار با س��بك زندگي اس��لامي تا انگاره هاي 
شهید آويني. يعني در چند جهت اين آثار وجود دارد، فیلم هاي 
استراتژيكي در نگاه سیاس��ي داريم و اينطور نیست كه فقط 

درباره مدافعان حرم فیلم داشته باشیم. 
به گفته حمیدي مق��دم، اتفاق ويژه اي در س��اخت فیلم هاي 
بخش شهید آويني به لحاظ تكنیك و هماوردي با سینماي روز 
مستند دنیا رخ داده است، البته چون پتانسیل آن وجود داشته 
و امكان اين رخ نمايي بوده است، در حوزه مناطق بحران مانند 
سوريه آثار درخشان تري در جشنواره امسال حضور دارند. دبیر 
سیزدهمین جش��نواره س��ینماحقیقت اذعان كرد: برخي از 
دوستان گله مند بودند كه چرا فیلم ما در بخش شهید آويني 
انتخاب شده است، اما بايد بگويم اين بخش آنقدر باكیفیت است 
كه خودش امكان تبديل شدن به يك جشنواره را دارد. رئیس 
مركز گسترش سینماي مستند و تجربي درباره ركوردداران 
حاضر در اي��ن بخش گفت: آقاي مرتضي ش��عباني در بخش 
شهید آويني شش فیلم در مقام تهیه كننده دارند. ايشان تأثیر 
خوبي در حوزه مستند دارند و سوژه ها را هوشمندانه انتخاب 
مي كنند و در دو مستند با ايشان مشاركت داشتیم، چون مركز 

گسترش به مستندهاي مسئولانه توجه ويژه ای دارد. 
حمیدي مقدم در پاي��ان درباره بلیت فروش��ي فیلم ها كه 

امسال براي نخستین بار در جش��نواره انجام گرفت، گفت: 
براي حمايت از سینماي مستند، سهم كامل بلیت فروشي به 
فیلمسازان مي رسد و در آثار مشتركي كه با ديگر سازندگان 
داريم، س��هم خودمان را ص��رف تهیه كنن��ده و كارگردان 
مي كنیم تا براي س��اخت مس��تند بعدي ترغیب ش��وند. 
سیزدهمین جشنواره »س��ینماحقیقت«  ديروز با معرفي 

برگزيدگان به كار خود خاتمه داد. 
   وزي�ر ارش�اد: بليت فروش�ي »س�ينماحقيقت« را 

حرفه اي تر كرده است
از سويي ديگر وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي درباره اين دوره از 
جشنواره سینما حقیقت معتقد است كه بلیت فروشي فضاي 
جشنواره را به فضاي تماشاگران حرفه اي تبديل كرده و باعث 

مبادله كلامي میان تماشاگران و فیلمسازان شده است. 
س��یدعباس صالحي وزير فرهنگ و ارشاد اس��لامي همزمان با 
آخرين روز برگزاري جشنواره در پرديس چارسو محل برگزاري 
اين رويداد حاضر ش��د و گفت: به نظر مي رسد چندين فرصتي 
كه براي س��ینماي مس��تند پديد آمد براي مستندس��ازان ما 
كافي نیست. سینماي مس��تند در حال نزديك شدن به نوعي 
درام مستندنگاري است و ما مستندها را با درامي مي بینیم كه 
مي تواند فرصت هايي براي اكران عمومي آنها تعريف شود. وزير 
ارشاد با تأكید بر اينكه جشنواره سینماحقیقت امسال باعث ديده 
شدن چندين مستند شده است، اظهار كرد: اين آثار تنها مخاطب 
خاص ندارند كه در چرخه اقتصادي رفت و برگش��تي نداشته 
باشد، ضمن اينكه مس��تندها به زودي شرايطي را براي ورود به 
»وي او دي«ها پیدا مي كنند. چش��م اندازي كه ما مي بینیم اين 
است كه برخي از سینماها فضا براي اكران عمومي اين آثار دارند 
چون مشتاقاني هستند كه خواهان تماشاي اين آثار هستند. به 
نظر مي رسد سینماي مستند بین يك نوع تجربه و عرصه روايت 

با بازار فصلي خاص هم ارتباطاتي پیدا مي كند.

 گايه يك شاعر از طنز بدون كاركرد
 در ادبيات كودك و نوجوان

يك ش�اعر كودك و نوجوان از به كار بردن طنز بدون كاركرد 
و غيرفاخ�ر در آث�ار ادبي�ات ك�ودك و نوجوان انتق�اد كرد. 
كمال ش��فیعي ش��اعر كودك و نوجوان در گفت وگو با باش��گاه 
خبرنگاران جوان، با اشاره به اينكه طنز در ادبیات كودك جايگاه 
ويژه اي دارد، گفت: در داس��تان هاي عامیانه و شعرهاي محلي از 
طنز و شوخ طبعي، زياد استفاده شده است. ادبیات فانتزي بخش 
عمده اي از ادبیات كودك ما را تش��كیل مي ده��د و اين ادبیات، 

امكانات طنزآمیزي را فراهم مي كند. 
وي افزود: اين طنز در »اتل متل توتوله« خودش را نشان مي دهد 
و يكي از ابزارهاي پرظرفیت ادبیات كودك و نوجوان، ادبیات طنز 
اس��ت. عموماً آثاري در اين حوزه موفق بوده اند كه از اين امكان 

استفاده كرده اند و زبان را به تعالي كشانده اند. 
او افزود: در اش��عاري كه براي كودك و نوجوان سروده شده است از 
منوچهر احترامي گرفته تا ش��اعران ديگر، نقش پررنگ عنصر طنز 
را در آثارشان مش��اهده مي كنیم و جزو ستون هاي اصلي خلق آثار 

ادبي براي كودك و نوجوان است. وقتي داستان »كره الاغ كدخدا« 
را مي خوانیم، مي بینیم كه موسیقي ساده آن ضرباهنگ طنز دارد. 
وقتي »حسني نگو بلا بگو، تنبل تنبلا بگو« را مي خوانیم عنصر طنز 
و شوخ طبعي در آن ديده مي شود. طنز و فكاهه در ادبیات كودك و 
نوجوان پررنگ است، آيا اين ادبیات به سازماني نیاز دارد كه برايش 
برنامه ريزي كند و بگويد به طنز بپردازد، چنین چیزي نیست. اينكه تا 

چه میزان از طنز در يك اثر استفاده شود، سلیقه شخصي است. 
اين شاعر كودك و نوجوان با اشاره به اينكه شاعران و نويسندگان 
كودك و نوجوان دوره آموزشي را پش��ت سرنمي گذارند و به اين 
عرصه وارد مي ش��وند، اظهار داشت: ش��اعر و نويسنده كودك و 
نوجوان با تجربه، تمرين و تكرار درمي يابد كه مي تواند از ظرفیت 

طنز براي جذب مخاطب استفاده كند و بر او اثر بگذارد. 
ش��فیعي گفت: نیاز اس��ت كارگاه هاي عناصر زيبايي شناختي از 
جمله طنز براي آموزش در نظر گرفته ش��ود. مي بینیم در برخي 
آثار، طنزي نوشته مي شود اما اين طنز سرانجامي ندارد، اينگونه 
آثار، تجاري نويس��ي هس��تند. همانطور كه نمايشنامه هاي طنز 
بدون اينكه سرانجامي داشته باشد، نوشته مي شود و انسان پس از 
تماشاي آن احساس بطالت مي كند، شوخي هايي در برخي از آثار 
ادبیات كودك و نوجوان اتفاق مي افتد كه كاركرد مفیدي ندارد. 

او ادامه داد: يكي از تعاريف طنز اين اس��ت كه دغدغه اي را بیان 
كند و آم��وزش بدهد، ك��ودك را ناخودآگاه به فك��ر فرو ببرد و 
كودك در نتیجه اين تفكر نتیجه گی��ري كند كه اين كار خوبي 
اس��ت. آثار كودك و نوجوان خواه ناخواه براي كودك، قهرمان و 

ضدقهرمان مي سازد.

    تئاتر

 نويسنده »احضاريه«
درباره تئاتري ها مي نويسد

علي موذني مي گوي�د: در حال حاضر 
مشغول نوش�تن رماني هس�تم كه از 
تئاتري ها و شرايط زندگي آنها مي گويد. 
علي موذني نويسنده كتاب »احضاريه« در 
خصوص جديدترين اثر خود در گفت و گو 
با باش��گاه خبرنگاران ج��وان، گفت: در 
حال حاضر مشغول نوشتن رماني با نام 
»خوبي هاي خوبان« هستم. »خوبي هاي 
خوبان« درباره نمايش��نامه اي است كه 

قرار است براي اجراي صحنه اي آماده ش��ود. وي در خصوص نوع روايت و 
زمان داستان »خوبي هاي خوبان« بیان كرد: راوي رمان، نمايشنامه نويس 
اس��ت كه در عین حال كارگرداني آن را هم بر عهده دارد. روايت كتاب در 

زمان معاصر و در همین سال هاست كه در آن به سر مي بريم. 
اين نويسنده افزود: اين كتاب پشت صحنه زندگي بازيگراني را كه خارج 
از فضاي نمايش در بي پولي و فقر به سر مي برند، نشان مي دهد. همه آنها 
به امیدي وارد كار تئاتر شده و درس��ش را خوانده اند اما اكنون به دلايل 
گوناگون در ش��رايطي س��خت روزگار مي گذرانند. مؤذن��ي در خصوص 
روايت رمان »خوبي هاي خوبان« گفت: روايت اين رمان به كلي با آنچه در 
»احضاريه« آمد، متفاوت است. موضوع رمان »احضاريه« روايت گذشته 
و زمان حال را ايجاب مي كرد، ولي در رم��ان »خوبي هاي خوبان« با نوع 

ديگري از روايت مواجه مي شويم.

دبير جشنواره سينما حقيقت:

 مستندهاي بخش آوينی »سينماحقيقت«  
هماورد سينماي روز دنياست

ثبت نام 150 دانشگاه براي اكران »23نفر«
بي�ش از 150 دانش�گاه ط�ي يك هفت��ه اخي�ر براي 
اك��ران فيل�م سينم�اي�ي »23نف�ر« به كارگ�ردان�ي 

مه�دي جعف�ري ثبت ن�ام ك�ردن�د. 
به گزارش فارس، با استقبال دانشجويان و دانشگاه هاي سراسر كشور 
از اكران فیلم »23نفر« طي كمتر از يك هفته بیش از 15۰دانشگاه با 
تماس با سامانه ثبت نام دانشگاهي، نمايش فیلم سینمايي »23نفر« 
را در دانشگاه ها تقاضا كردند. اين فیلم س��ینمايي اكران خود را از 

چهارشنبه 13آذر در سینماهاي سراسر كشور آغاز كرده است. 
.........................................................................................................

وزير ارشاد :
از سرنوشت »ديدن اين فيلم جرم است« 

بي اطاعم، از انتظامي بپرسيد!
وزي�ر فرهن�گ و ارش�اد 
اس�امي درباره سرنوشت 
اكران فيلم »ديدن اين فيلم 
جرم است« ابراز بي اطاعي 
كرد و توضيح درباره آن را 
به رئيس سازمان سينمايي 

محول كرد. 
در  صالح��ي  س��یدعباس 
حاش��یه بازديد از جش��نواره 
»س��ینماحقیقت« در پاس��خ به مهر درباره سرنوش��ت اكران فیلم 
»ديدن اين فیلم جرم است« كه تهیه كننده اش پیش تر اعلام كرده 
بوده رئیس سازمان سینمايي شخصاً مانع اكران آن شده است، عنوان 
كرد: من چیزي درباره اين مسئله نمي دانم و رئیس سازمان سینمايي 
بايد درباره آن پاسخ دهد. فیلم سینمايي »ديدن اين فیلم جرم است« 
به كارگرداني رضا زهتابچیان و تهیه كنندگي محمدرضا شفاه از آثار 
اكران شده در جشنواره سي و هفتم فیلم فجر است كه هنوز سرنوشت 
اكران عمومي آن مشخص نیست. مسئولان سازمان سینمايي درباره 

اين فیلم سیاست سكوت را در پیش گرفته اند. 
.........................................................................................................

 »مار و پله« درباره ادمين كانال داعش
در ايران به زودي منتشر مي شود

»مار و پل�ه« جديد ترين كتاب انتش�ارات ش�هيد كاظمي 
ب�ا موض�وع داس�تان امنيتي ب�ر اس�اس زندگ�ي ادمين 
كانال داع�ش در اي�ران ب�ه زودي روان�ه بازار مي ش�ود. 
به گزارش باش��گاه خبرن��گاران جوان، تا به ح��ال كتاب هاي 
متنوعي درباره اعضاي گروهك داعش نوش��ته ش��ده اس��ت 
ولي هیچ كس از ادمین كانال هاي داعش كه در ايران فعالیت 
مي كرد، خبري ندارد. كسي نمي داند اين ادمین مي تواند يك 
زن بیست و چند ساله باش��د؛ زني كه مادر دو سه تا بچه قد و 
نیم قد است. »مار و پله« كتاب جديد نشر شهید كاظمي، روايت 
جذابي از زندگي »خانم ادمین« است؛ عنصر پیوستي گروهك 
داعش! زني ك��ه از صحنه هاي دلخراش كش��تار داعش، لذت 
مي برد و فكر مي كند ديدن اجراي حكم دين، خوب است؛ زني 
كه وقتي دستگیر مي شود، اعترافات جالبي درباره امیران داعش 

مطرح مي كند. »مار و پله« به زودي روانه بازار مي شود.
.........................................................................................................
مکان برگزاري سي وسومين نمايشگاه 

كتاب تهران مشخص شد
طبق جمع بندي ش�وراي سياس�تگذاري م�کان برگزاري 
سي وسومين نمايشگاه بين المللي كتاب تهران مشخص شد. 
شوراي سیاستگذاري سي وسومین نمايشگاه بین المللي كتاب 
تهران فردا مكان نمايش��گاه كتاب تهران را اع��لام خواهد كرد. 
پیگیري هاي تس��نیم در گفت وگ��و با يكي از اعضاي ش��وراي 
سیاس��تگذاري نمايش��گاه كتاب تهران حاكي از اين است كه 
جمع بندي شوراي سیاستگذاري نمايشگاه برگزاري سي وسومین 
دوره در مصلاي تهران است؛ مكاني كه در سال هاي اخیر از سوي 
ناش��ران و مراجعه كنندگان به عنوان بهترين گزينه در شرايط 
فعلي انتخاب شده است. در يك ماه گذشته كمیته اي از ناشران 
و اعضاي شوراي سیاس��تگذاري نمايشگاه كتاب مانند هر ساله 
بازديدهايي از هر دو مكان مورد نظر يعني مصلي و شهر آفتاب 
داشته و محاس��ن و معايب هر دو مكان را شناس��ايي كرده اند. 
گزارش هاي شوراي سیاستگذاري نشان مي دهد كه با توجه به 
آماده شدن هر دو رواق شرقي و غربي در مصلاي تهران و انجام 
تعهدات مصلي مبني بر نصب آسانسور براي رواق هاي شرقي و 
غربي، مي توان نمايشگاه سي و سوم را در مصلي بدون چادر برگزار 

كرد و تمام نمايشگاه را در فضاي مسقف جاي داد. 

نويد پارسا     ديده  بان

      محمدصادق  عابديني
مس�تند »صدس�ال تنهايي« س�اخته مهدي 
فارس�ي، يکي از مس�تندهاي بلن�د حاضر در 
سيزدهمين جشنواره »سينماحقيقت« است 
كه در بخش جايزه ش�هيد آوين�ي نيز حضور 
دارد. اين مستند، به يکي از شناخته شده ترين 
مناط�ق مح�روم اي�ران يعن�ي »بش�اگرد« 
مي پردازد. »جوان« در گفت وگو با كارگردان اين 
مستند، به »صد سال تنهايي« پرداخته است. 
شخصيت محوري مس�تند »صدسال 
تنهايي« عبدالله والي اس�ت، چه شد 

سراغ اين چهره جهادگر رفتيد؟
من در س��ال 95 مجموعه مس��تندي كار كردم 
درباره فقرزدايي بعد از انقلاب و الگوهاي توس��عه 
محلي در ايران، يكي از مناطقي كه در آن مستند 
موضوع محور به آن پرداخته شد، منطقه بشاگرد و 
فعالیت هاي مرحوم والي در آن بود. در تحقیقاتم 
درباره مرحوم والي و اقداماتش متوجه شدم كه اين 
موضوع جاي كار زي��ادي دارد و مي توان در قالب 
يك مستند بلند جداگانه به آن پرداخت. در اين راه 
كمیته امداد و خانواده مرحوم والي، كمك زيادي 
كردند، به خصوص برادران وال��ي كه هنوز بعد از 
3۰سال در بشاگرد مانده و در حال فعالیت هستند. 
اگر قرار باشد لیستي از 1۰۰چهره تاثیرگذار انقلاب 
كه اعمال يا افكارشان باعث تحول زيادي شده را 
نام ببريم قطعاً يكي از آنها عبدالله والي اس��ت كه 
با روحیه جهادي كه داش��ت بیش از 23سال در 
بشاگرد ماند؛ منطقه اي كه به جرئت مي توان گفت 

15۰سال از دوران خودش عقب تر بود. 
 وقتي اسم »بشاگرد« مي آيد، خيلي ها 
به ياد مستند »خان گزيده ها« ساخته 
شهيد مرتضي آويني مي افتند، چقدر 
از آن كار الهام گرفته ايد يا اس�تفاده 

كرده ايد؟
آن مستند خیلي به من انگیزه داد و كمك كرد. تا پیش 
از »خان گزيده ها«  هیچ تصوري از منطقه بش��اگرد 
وجود نداشت، حتي تصور مي شد كه آنجا منطقه اي 
غیرمسكوني است يا حتي به اندازه يك روستاست، در 
حالي كه بشاگرد منطقه وسیعي در استان هرمزگان 
است كه با استان هاي سیستان و بلوچستان و كرمان 
هم مرز است. من سعي كردم ادامه كار شهید آويني در 

مستند »خان گزيده ها«  را بسازم. 
 ن�ام محمدعل�ي فارس�ي ب�ه عنوان 
تهيه كننده مس�تند درج شده است، 

به عنوان فرزند اين مستندساز مطرح، 
چقدر در زير سايه پدر بودن مي تواند 
در فعاليت هنري به عن�وان فرصت يا 

خطر مطرح شود؟!
اين مايه مباهات من است و تعارف يا اغراقي در اين 
زمینه ندارم. دروازه آشنايي من با مستند و الگوي 
فعالیتم در ساخت مستند پدرم است و اگر كار به 
نتیجه رسیده بخش عمده آن ناشي از نگاه حرفه اي 

وي بوده است. 
 در سينماي داستاني وضعيت و وظايف 
تهيه كننده مشخص است، در سينماي 

مستند، وظيفه تهيه كننده چيست؟!
شايد اتفاقي كه از سوي متولیان سینماي مستند 
مثل »مركز گسترش«، »حوزه هنري« يا »شبكه 
مستند سیما« رقم خورد اين است كه بیش از حد 
به كارگردانان مستند بها دادند و آنها را چاق كردند 
و در ساخت مس��تند به جاي اينكه با تهیه كننده 
مذاكره كنند يكراست سراغ كارگردان ها رفتند و 
نقش كارگردان پررنگ شد، اين در حالي است كه 
كارگردان به دلیل مشغله هايي كه دارد نمي تواند به 
مسائل اداري و اجرايي كار بپردازد، دلیلي هم براي 
آن وجود ندارد، به هر حال كار كارگردان مشخص 
است. در سینماي مستند اين تهیه كننده است كه 
زمان مناسب اكران و توزيع فیلم را مشخص مي كند 
تا مستند به خوبي ديده شود و جريان سازي داشته 
باشد. در سینماي مستند عملاً كار تهیه كننده بعد 
از پايان فیلمبرداري ش��روع مي شود. ما در بحث 
تهیه كنندگي سینماي مستند ضعف زيادي داريم 
و بحث هاي زيادي در اين زمینه وجود دارد، البته به 
دلیل مسائل اقتصادي، خیلي از كارگردانان مستند 

خودشان تهیه كنندگي هم انجام مي دهند. 
 در »صد س�ال تنهايي« چقدر به ژانر 
وف�ادار بوده اي�د، مثاً  اين مس�تند را 

مي توان مستند »پرتره« ناميد؟
ژانر قراردادي است بین سازنده و مخاطب فیلم كه 

براي كساني كه سینما را به طور حرفه اي تر دنبال 
مي كنند، اهمیت بیشتري دارد اما به هر حال يك 
قرارداد است. من سعي كردم در اين كار تا جايي كه 
مي شد كار را با روايت و قصه جلو ببرم، به طوري كه 
براي كساني كه بشاگرد را مي شناسند داراي نكات 
جديدي باشد كه برخي از آنها به زندگي آقاي والي 
ربطي نداشت و نمي شود گفت مستند پرتره است. 

 به روايت در مس�تند اش�اره كرديد، در 
اين مس�تند از نريش�ن با صداي استاد 
ناصر طهماسب استفاده ش�ده است، با 
توجه به اينکه ص�داي وي در گفتار متن 
مستندهاي زيادي اس�تفاده شده، فکر 
نمي كنيد انتخاب او كمي تکراري باشد؟

به نظرم انتخاب گوينده گفتار متن سلیقه اي است. 
با توجه به س��ابقه همكاري ما با اس��تاد طهماسب 
مي توانم بگويم از ابت��داي دهه 8۰ كه ايش��ان به 
تازگي وارد كار گويندگي متن مستند شده بودند با 
او همكاري داشتیم و اتفاقاً مخاطبان بازخوردهاي 
خیلي مثبتي از ش��نیدن صداي استاد طهماسب 
داشته اند. سعه صدر ايشان يكي از نكات برجسته 
در همكاري با وي است. من با دوبلورهاي ديگري 
نیز كار كرده ام، مي توانم بگويم هیچ كدام به اندازه 
استاد طهماسب با سازنده همراهي نمي كند. يكي از 
دلايلي كه ايشان در گفتار متن مستند پركار هستند 

هم اين است كه مردم صداي او را دوست دارند. 
 به نظرتان مستند را بايد در سينما ديد 

يا تلويزيون؟!
دوست من دكتر هوش��نگ اللهیاري كه در اتريش 
فیلمساز مس��تند هس��تند، من را به تماشاي يكي 
از فیلم هاي مستندش��ان در س��ینمايي در اتريش 
دعوت كردند. بعد از تماش��اي فیلم به من گفت، از 
اين فیلم يك نسخه تلويزيوني نیز وجود دارد. گفتم 
چه تفاوتي بین اين دو نس��خه است؟ گفت نسخه 
تلويزيوني از ابتدا تا انتها گفتار متن دارد اما نسخه 
سینمايي حتي يك گفتار هم نداشت و موقعیت ها 
با نمايش پلان هاي مختلف براي مخاطب شرح داده 
مي شد. دكتر اللهیاري به من گفت مستندهاي ايراني 
بیشتر تلويزيوني هستند و از جنس سینما نیستند. 
در تلويزي��ون چون بینن��ده ريم��وت تلويزيون در 
دستش هست، هر لحظه اگر از مستند خوشش نیامد 
مي تواند شبكه را عوض كند اما در سینما كسي كه 
پول داده مي داند كه قرار است تا آخر مستند ببیند. 
براي همین راضي نگه داش��تن بیننده تلويزيوني 
سخت تر است. من هم خودم بیش��تر دوست دارم 
كه مستند در تلويزيون ديده شود. از تجربیات پدرم 
در مستندسازي نیز ياد گرفتم كه تماشاي مستند 

مي تواند نتايج بهتري داشته باشد. 
 پس بايد منتظر تماش�اي »صدس�ال 

تنهايي« در تلويزيون باشيم؟!
معمولاً چنین اتفاقي مي افتد، البته مستند هاي 
سینمايي ابتدا چرخي در جشنواره هاي »سینما 
حقیق��ت«، »عم��ار« و »فجر« مي زنن��د و بعد 
به تلويزي��ون مي آيند. اكنون هم ك��ه علاوه بر 
تلويزيون پخش اينترنتي نیز وجود دارد، البته 
نقدي هم ب��ر پخش تلويزيوني وج��ود دارد كه 
دوس��تان به دلیل مصلحت انديشي ها يا مسائل 
ديگ��ر، كار را به طور كامل پخ��ش نمي كنند و 
من مطمئنم كه »صد س��ال تنهايي« هم بدون 

ممیزي از صداوسیما پخش نخواهد شد.

صد سال تنهايي« مطرح شد در گفت وگوي »جوان« با كارگردان مستند »

سعي كردم ادامه »خان گزيده ها«ی 
آويني را بسازم

در س��ينماي مس��تند اي��ن 
تهيه كننده اس��ت ك��ه زمان 
مناس��ب اك��ران و توزي��ع 
فيلم را مش��خص مي كند تا 
مستند به خوبي ديده شود


